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V
Jablonci nad Nisou již dlouhá

léta vznikají špičkové výrobky
pro větrání všech typů budov. Z
původně malé rodinné firmy
sídlící v pronajatých prostorách

se rodině Morávkových podařilo vybudo-
vat lídra ve svém oboru – společnost
ATREA. Dnešní sídlo v Rýnovicích naproti
bývalému areálu LIAZ navíc umožňuje i
další rozvoj. Blíže se rozpovídal Daniel
Morávek, jeden z majitelů společnosti.
Co firma ATREA vyrábí a jak vznikla?
ATREA je stále česká rodinná firma. Vznik-
la v prádelně rodinného domu mých rodi-
čů těsně po revoluci – otec byl průkopní-
kem úspor energií a největší prostor viděl v
oblasti větrání. Přišel s poměrně novátor-
ským řešením systému zpětného získávání
tepla – tzv. rekuperací. A na tomto základě
vzniklo celé pozdější portfolio výrobků –
větrací jednotky s rekuperací tepla.
Pro jaké budovy?
Jednoduše řečeno pro všechny – všude,
kde jsou lidé, se musí větrat. A kde se musí
větrat, je vhodné použít právě naši jednot-
ku s rekuperací. V dnešní době se jednotky
navíc i standardně vybavují i dalšími funk-
cemi, jako je například filtrace vzduchu,
ohřev vzduchu pro zimní použití, chlazení
pro stále teplejší letní období a podobně.
Ve spolupráci s tepelnými čerpadly se pou-
žívají i pro teplovzdušné vytápění moder-
ních úsporných rodinných domů.
Zpátky k začátkům, jak se firma vyvíjela?
Tehdejší začátky byly velice skromné. Po
pionýrských dobách v prádelně jsme
začali vyrábět v pronajatých prostorách.
Pak jsme se začali poohlížet po vlastních
prostorách – nejdříve jsme zrekonstruo-
vali objekt v Masné ulici v Jablonci, o
několik let později jsme kompletně opra-
vili zdemolovaný areál po bývalém stát-
ním podniku v ulici V Aleji. Hlavní výro-
bu jsme před pěti lety přestěhovali do
nových prostor postavených na zelené
louce v Rýnovicích. Velmi záhy jsme při-
šli na to, že to bylo poddimenzované, a
tak před dvěma lety přišlo další výrazné
rozšíření. Dnes tak vyrábíme na více než
15.000 m2 podlahové plochy.
Máte i vlastní vývoj?
To je od začátku hlavní filozofií naší
firmy. Hodně našich řešení je dokonce
světově unikátních a máme na ně paten-
ty. V začátcích jsme byli v podstatě jedi-
ní, kdo podobná kompaktní zařízení s

rekuperací tepla vyráběl. Dneska je kon-
kurence již více, ale my se stále snažíme
být v něčem nejlepší, ojedinělí.
Mění se požadavky na vaše výrobky?
Za posledních 20 let se toho v našem seg-
mentu změnilo hodně. V podstatě v
každé vzduchotechnické jednotce je
nyní malý počítač, který se stará o kom-
pletní funkce. Navíc lze dneska skoro
všechny jednotky ovládat na dálku, napří-
klad i pomocí webového rozhraní.
Kam všude Vaše výrobky vyvážíte?
Skoro do celé Evropy. Ve většině zemí
máme lokální distributory, v některých si
budujeme svoje vlastní dceřiné firmy. Ty
mají na starosti kompletní technickou pod-
poru včetně záručního i pozáručního servi-
su. Ten je obzvlášť důležitý, neboť běžná
životnost našich výrobků je 20 a více let. I
dnes někdy servisujeme naše výrobky vyro-
bené před rokem 1995! Jinak export tvoří
přes 70 % výroby a stále stoupá. Naše
výrobky jsou ve špičkových hotelech,
restauracích, univerzitách apod. Z posled-
ních velkých a zajímavých zahraničních
zakázek bych zmínil například nejvyšší
administrativní budovu v Bukurešti, lázně
v Maďarsku, královský hrad v Polsku, velký
ski-resort na Slovensku nebo celou čtvrť s
bytovými domy v Německu a v Dánsku.
V jakých oblastech firma ještě působí?
Větrání s rekuperací je náš hlavní pro-
gram. K tomu se postupně přidalo i něko-
lik dalších činností. Samostatné oddělení
pro větrání velkokuchyní vybavuje ty nej-
luxusnější kuchyně špičkovým větracím
systémem. Před několika lety jsme zahájili

v našem dalším externím závodě i výrobu
ekologické izolace z papíru – je to plně v
souladu s naší filozofií úspor. A v neposled-
ní řadě s pomocí partnerů stavíme pasivní
rodinné domy a snažíme se celou tuto
oblast co nejvíce popularizovat. Zajíma-
vým příkladem je tak i známá výstavba 12
pasivních domů spolu s naším firemním
školicím střediskem v obci Koberovy.
Dotkla se i vás pandemie koronaviru?
Musím zaklepat, ale zatím výrazně nedo-
tkla. Co ale pandemie ukázala, je, jak je vět-
rání důležité. Někteří odborníci se nechali
slyšet, že správné větrání je důležitější než
roušky. Ve vyvětraném prostoru se výraz-
ně snižuje koncentrace všech škodlivin,
tedy i virů a bakterií. My to pozorujeme i v
období „běžných“ chřipkových onemocně-
ní, kdy ve větraných prostorech je nižší
nemocnost než v těch nevětraných.
Pamatuji si, jak ve školách bývalo
nedýchatelno. Používá se už i tam větrání?
Naštěstí je to stále běžnější. Po velké vlně
zateplování a utěsňování se přišlo na to,
že z vnitřního prostoru se staly malé skle-
níky. Je tam sice teplo, ale nedýchatelno.
Takže v novostavbách to řešíme již stan-
dardně, a dokonce vznikají i první instala-
ce ve starších školách a školkách. V jiných
prostorech, jako například v restauracích,
hotelech, je to ale stále výrazně běžnější.
Neuvědomuji si, že bych si někde
vzduchotechniky všimla ...
To je právě ten nejlepší případ. Správně
navržené větrání a správná vzduchotech-
nika nemá být ani vidět, ani slyšet. A v
prostoru vám má být příjemně. (pav)

DANIEL MORÁVEK V SÍDLE ÚSPĚŠNÉ RODINNÉ JABLONECKÉ SPOLEČNOSTI ATREA.
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Jablonecká firma ATREA zaměřená na větrání všech typů budov vznikla před třemi
desítkami let v rodinném domě. Dnes vyváží své výrobky do celé Evropy.
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